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	s.
	Terms and explanations المصطلحات اللاتينية  والشروح باللغة الانكليزية 
	  Translation الترجمة 

	1.
	ACTION IN PERSONAM 

 - An action against the person, founded on a personal liability. In contrast to action in rem, an action for the recovery of a specific object, usually an item of personal property such as an automobile.
	دعوى ضد شخص
- دعوى ضد الشخص، المنشأة  على المسؤولية الشخصية. وعلى النقيض من دعوى عينية، دعوى لاسترداد شيء  معين، عادة مادة من الممتلكات الشخصية مثل السيارة. 

	2.
	ACTION IN REM 
 - Proceeding "against the thing" as compared to personal actions (in personam). Usually a proceeding where property is involved.
	دعوى عينية 
- إجراء "ضد شيء" بالمقارنة مع الدعاوى الشخصية، (في الصفة الشخصية). عادة إجراء حيث يتضمن الملكية. 

	3.
	AD LITEM 

 - A Latin term meaning for the purposes of the lawsuit. For example, a guardian ad litem is a person appointed by the court to protect the interests of a minor or legally incompetent person in a lawsuit.
	لأغراض الدعوى

- مصطلح لاتيني يعني لأغراض الدعوى. على سبيل المثال، الوصي هو الشخص المعين من قبل المحكمة لحماية مصالح قاصر أو فاقد الأهلية قانونيا في الدعوى. 

	4. 
	ADDITUR 
- An increase by a judge in the amount of damages awarded by a jury. 
	زيادة مبلغ

- زيادة من قبل قاض في مبلغ التعويضات التي تمنحها هيئة المحلفين.

	5.
	AMICUS CURIAE 
- A friend of the court. One not a party to a case who volunteers to offer information on a point of law or some other aspect of the case to assist the court in deciding a matter before it.
	صديق المحكمة 
- صديق للمحكمة. شخص ليس طرفا في قضية، والذي يتطوع لتقديم المعلومات حول نقطة قانونية أو جانبا آخر من القضية لمساعدة المحكمة في البت في القضية التي تنظر فيها.

	6.
	CAVEAT 
- A warning; a note of caution.
	التنبيه
- تحذير؛ مذكرة لأخذ الحيطة.

	7.
	CAVEAT EMPTOR
 - "Let the buyer beware." Encourages a purchaser to examine, judge, and test for himself.
	تنبيه حول مسؤولية المشتري 
- "دعوا المشتري يحترس". شعار يشجع المشتري على فحص السلع، والحكم عليها، واختبارها بنفسه.

	8.
	CERTIORI
 - A means of getting an appellate court to review a lower court's decision. The loser of a case will often ask the appellate court to issue a writ of certiorari, which orders the lower court to convey the record of the case to the appellate court and to certify it as accurate and complete. If an appellate court grants a writ of certiorari, it agrees to take the appeal. This is often referred to as granting cert.
	نقل الدعوى من المحكمة الابتدائية إلى محكمة الاستئناف

- وسيلة لجعل محكمة الاستئناف تراجع قرار محكمة ابتدائية. الخاسر لهذه القضية في كثير من الأحيان سوف يطلب من محكمة الاستئناف إصدار أمر تحويل ملف الدعوى من المحكمة الابتدائية إلى محكمة الاستئناف والإقرار بأنها دقيقة وكاملة. فإذا تمنح محكمة الاستئناف أمر تحويل الدعوى، فهي توافق على إجراء الاستئناف. وغالبا ما يشار إلى هذا على أنه منح  حق الاستئناف.

	9.
	CORPUS DELECTI 
- Body of the crime. The objective proof that a crime has been committed. It sometimes refers to the body of the victim of a homicide or to the charred shell of a burned house, but the term has a broader meaning. For the state to introduce a confession or to convict the accused, it must prove a corpus delicti, that is, the occurrence of a specific injury or loss and a criminal act as the source of that particular injury or loss.
	الركن الأساسي في الجريمة 

- محور الجريمة. والدليل الموضوعي الذي بموجبه ارتكبت الجريمة. وفي بعض الأحيان، هو يشير إلى جسد الضحية من جراء القتل أو إلى قطعة متفحمة لمنزل محترق. ولكن للمصطلح معنى أوسع نطاقا. فبالنسبة للدولة كي تقدم اعترافا أو إدانة المتهم، يجب أن تثبت وجود ركن الجريمة، أي بمعنى آخر، وقوع إصابات محددة أو خسائر، فيما العمل الإجرامي هو كمصدر لتلك  الإصابات أو الخسائر.

	10.
	DE NOVO
 - A new. A trial de novo is a new trial of a case.
	الجديد في المحاكمة

المحاكمة مجددا. هي محاكمة جديدة لقضية سبق وتم الحكم فيها.

	11.
	ET AL 
- And others.
	وأشياء أخرى

- وأشياء أخرى.

	12.
	ET SEQ 

- An abbreviation for et sequentes, or et sequentia, "and the following," ordinarily used in referring to a section of statutes. 
	وما يليها
- اختصار لـ et sequentes أوet sequential
"وما يليها"، تستعمل بصورة اعتيادية للإشارة إلى قسم في مواد القانون والتشريع. 

	13.
	EX CONTRACTU

 - Arising from a contract.
	ينشأ من العقد
الناشئة عن عقد. 

	14.
	EX DELICTO

 - Arising from a wrong, breach of duty. See TORT.
	نشوء من خطأ

نشوء من خطأ، خرق الواجب. أنظر TORT. 

	15.
	EX PARTE

 - On behalf of only one party, without notice to any other party. For example, a request for a search warrant is an ex parte proceeding, since the person subject to the search is not notified of the proceeding and is not present at the hearing.
	من طرف واحد
- نيابة عن طرف واحد فقط، دون إشعار أي طرف آخر. على سبيل المثال، طلب للحصول على إذن بالتفتيش هو إجراء من طرف واحد، لأنه لا يتم إبلاغ الشخص الخاضع للتفتيش والمتابعة وليس حاضرا في جلسة الاستماع.

	16.
	EX PARTE PROCEEDING

 - The legal procedure in which only one side is represented. It differs from adversary system or adversary proceeding.
	إجراء مستمر 
- الإجراء القانوني الذي يمثل جانبا واحدا فقط. وهو يختلف عن نظام الخصم أو إجراء الخصم.

	17.
	EX POST FACTO
 - After the fact. The Constitution prohibits the enactment of ex post facto laws. These are laws that permit conviction and punishment for a lawful act performed before the law was changed and the act made illegal.
	بعد وقوعها بأثر رجعي
 - بعد الحقيقة.يحظر الدستور سن القوانين بأثر رجعي. وهذه هي القوانين التي تسمح بالإدانة والعقوبة على عمل قانوني تم أداءه قبل تغيير القانون مما جعل الفعل غير مشروع.

	18.
	GUARDIAN AD LITEM 

- A person appointed by a court to look after the interests of an infant, child, or incompetent during court proceedings.
	وصي القاصر

- الشخص المعين من قبل المحكمة للعناية بمصالح الطفل الرضيع والطفل، أو غير الكفء  أثناء إجراءات المحاكمة.

	19.
	HABEAS CORPUS
 - A writ which commands that a party be brought before a court or judge and to protect him or her from unlawful imprisonment or custody.
	المثول أمام المحكمة

- أمر قضائي، يأمر بمثول أحد الأطراف أمام المحكمة أو القاضي، مع حمايته أو حمايتها من السجن أو الحبس غير القانوني.

	20.
	HEARING DE NOVO

 - A full new hearing.
	جلسة استماع جديدة بالكامل  
- جلسة استماع جديدة كاملة.

	21.
	IN CAMERA 
- In chambers, or in private. A hearing in camera takes place in the judge's office outside of the presence of the jury and the public.
	جلسة استماع في غرفة القاضي

- في غرف أو في مكان خاص. جلسة استماع سرية تجري في مكتب القاضي خارج وجود هيئة التحكيم والجمهور.

	22.
	IN FORMA PAUPERIS

 - "In the manner of a pauper." Permission given to a person to sue without payment of court fees on claim of indigence or poverty.
	دعوى قضائية تحت باب مدع معوز أو فقير
- "بطريقة الفقير". إذن يعطى للشخص كي يقاضي دون دفع رسوم المحاكم على مطالبة بسبب العوز أو الفقر.

	23.

	IN LOCO PARENTIS
 - "In the place of the parent," refers to actions of a custodian, guardian, or other person acting in the parent's place.
	دعوى قضائية في موقع ولي أمر 
- التعبير، "في مكان أحد  الوالدين،" يشير إلى تصرفات المؤتمن، الوصي أو شخص آخر يتصرف في مقام أحد الوالدين.

	24.
	IN PROPIA PERSONA
 - In courts, it refers to persons who present his or her own case without lawyers. See PRO PER and PRO SE.
	تقديم دعوى قضائية  بدون محامين
- في المحاكم، يشير المصطلح إلى الأشخاص الذين يقدمون قضيته أو قضيتها  دون محامين. انظر PRO PER  و PRO SE.

	25.
	IN REM

- A procedural term used to designate proceedings or actions instituted against the thing in contrast to actions instituted in personam or against the person.
	دعوى عينية

- مصطلح إجرائي يستخدم لتحديد الإجراءات أو الدعاوي التي تتخذ ضد الشيء، على النقيض من الدعاوي المقامة بالصفة الشخصية أو ضد الشخص.

	26.
	INTER ALIA 

- Among other things.
	بين أشياء أخرى
- بين أشياء أخرى.

	27.
	INTER VIVOS GIFT 
- A gift made during the giver's life.
	هدية قدمت أثناء حياة الواهب
- هدية قدمت خلال حياة المانح. 

	28.
	INTER VIVOS TRUST

 - Another name for a living trust.
	اسم آخر للوديعة الحية 

اسم آخر للوديعة الحية.

	29.
	LIMINE 

- A motion requesting that the court not allow certain evidence that might prejudice the jury.
	التقاضي

- استدعاء يقدم للمحكمة أو القاضي  يطالب بأن المحكمة لا تسمح ببعض الأدلة التي قد تلحق الضرر بهيئة المحلفين.

	30.
	LIS PENDENS 

- A pending suit.
	دعوى قضائية معلقة
-  دعوى قضائية معلقة.

	31.
	LOCUS DELICTI 

- The place of the offense.
	مكان ارتكاب الجريمة
- مكان ارتكاب الجريمة.

	32.
	MANDAMUS

 - A writ issued by a court ordering a public official to perform an act.
	أمر قضائي
 - أمر قضائي، صادر عن محكمة، يطالب الموظف العمومي بأداء عمل.

	33.
	MENS REA

 - The "guilty mind" necessary to establish criminal responsibility.
	القصد الجنائي 
- من الضروري على "العقل المذنب" تحديد المسؤولية الجنائية.

	34.
	MITTIMUS 

- The name of an order in writing, issuing from a court and directing the sheriff or other officer to convey a person to a prison, asylum, or reformatory, and directing the jailer or other appropriate official to receive and safely keep the person until his or her fate shall be determined by due course of law.
	اسم الأمر القضائي كتابة
- اسم الأمر القضائي كتابة، صادر عن محكمة، وموجه العمدة أو أي مسؤول آخر لنقل الشخص إلى السجن، أو الملجأ، أو الإصلاحية، وموجه السجان أو المسؤول المناسب الآخر لاستقبال الشخص والمحافظة عليه سالما حتى يتقرر مصيره أو مصيرها بموجب القانون.

	35.
	MOTION IN LIMINE

 - A written motion which is usually made before or after the beginning of a jury trial for a protective order against prejudicial questions and statements.
	استدعاء في بداية التقاضي 
- أي استدعاء خطي، والذي عادة ما يتم قبل أو بعد بدء المحاكمة أمام هيئة المحلفين لأمر وقائي ضد الأسئلة والبيانات الضارة.

	36.
	NE EXEAT

 - A writ which forbids the person to whom it is addressed to leave the country, the state, or the jurisdiction of the court.
	أمر منع

- أمر قضائي، يحظر على الشخص الموجه له أمر المنع، مغادرة البلاد، أو الولاية، أو اختصاص المحكمة.

	37.
	NOLLE PROSEQUI 

- Decision by a prosecutor not to go forward with charging a crime. It translates, “I do not choose to prosecute.” Also loosely called nolle pros.
	جزئية الدعوى 

- قرار صادر عن النائب العام بعدم المضي قدما بتهم الجريمة. ويترجم، "أنا لا أختار أن أحاكم". أيضا كما تدعى بشكل  فضفاض nolle pros.

	38.
	NOLO CONTENDRE 

- A plea of no contest. In many jurisdictions, it is an expression that the matter will not be contested, but without an admission of guilt. In other jurisdictions, it is an admission of the charges and is equivalent to a guilty plea.
	التماس لا يناقش
- التماس لا يناقش. في العديد من حقوق النظر في الدعاوي ،إنه التعبير الذي لا تناقش فيه القضية، ولكن من دون الاعتراف بالذنب. في حقوق النظر في الدعاوي الأخرى، إنه قبول الاتهامات وما يعادل الإقرار بالذنب.

	39.
	NON COMPOS MENTIS 

- Not of sound mind; insane.
	عديم الحكمة

- ليس من العقل الراجح. مجنون.

	40.
	NON EST (INVENTUS)

 - Translated: "not to be found"; a sheriff's return of process when service is not made because the person to be served was not found.
	عدم العثور على الشخص المطلوب  
 - وتترجم: "لا يمكن العثور على الشخص المطلوب". إعادة العمدة للعملية وقت اتخاذ  الإجراءات  لعدم تحقق العثور على الشخص المطلوب.

	41.
	NON OBSTANTE VERDICTO (N.O.V.) 

- Notwithstanding the verdict. A verdict entered by the judge contrary to a jury's verdict.
	رغم صدور حكم هيئة المحلفين 

- على الرغم من صدور حكم هيئة المحلفين، فإن حكم القاضي يتعارض مع حكم هيئة المحلفين.

	42.
	PARENS PATRIAE 

The doctrine under which the court protects the interests of a juvenile.
	عقيدة حماية الحدث

العقيدة، التي تحمي بموجبها المحكمة، مصالح الحدث.

	43.
	PER CURIUM OPINION

 - An unsigned opinion of the court.
	فتوى الرأي
 – رأي غير موقع من قبل المحكمة.

	44.
	PRIMA FACIE CASE

- A case that is sufficient and has the minimum amount of evidence necessary to allow it to continue in the judicial process.
	​​إسكتمال إقامة دعوى
- قضية مستوفاة، ولديها الحد الأدنى من الأدلة اللازمة لتمكينها من الاستمرار في إجراء العملية القضائية.

	45.
	PRO BONO PUBLICO 

- For the public good. Lawyers representing clients without a fee are said to be working pro bono publico.
	عمل المحامين التطوعي
- من أجل الصالح العام. المحامون الذين يمثلون الموكلين دون رسوم،  يقال بأنهم  يعملون بشكل تطوعي.

	46.
	PRO PER 

- One who represents oneself in a court proceeding without the assistance of a lawyer. Also known as pro se. See also IN PROPIA PERSONA.
	تمثيل الشخص لنفسه

- الشخص الذي يمثل نفسه في إجراءات المحكمة دون مساعدة محام. كما يعرف أيضا باسم  pro se. انظر أيضا في IN PROPIA PERSONA.

	47.
	PRO SE 

- A Latin term meaning “on one's own behalf”; in courts, it refers to persons who present their own cases without lawyers. See IN PROPIA PERSONA and PRO PER.
	نيابة الشخص عن نفسه في المرافعات
- مصطلح لاتيني يعني  "نيابة المرء". في المحاكم، يشير المصطلح إلى الأشخاص الذين يعرضون قضاياهم الخاصة دون حضور محامين. أنظر IN PROPIA PERSONA وPRO PER.

	48.
	QUANTUM MERUIT 
- Expression means "as much as he deserves," and describes the extent of liability on a contract implied by law.
	الاستحقاق 

- يعني التعبير "بقدر ما يستحق المرء "، ويصف مدى المسؤولية في العقد الذي يتضمنه القانون.

	49.
	QUID PRO QUO 
- What for what; something for something; giving one valuable thing for another.
	المقايضة

- ماذا عن ماذا. شيء ما مقابل شيء ما. إعطاء شيء واحد مقابل شيء آخر.

	50.
	QUO WARRANTO

 - A writ issuable by the state, through which it demands an individual to show by what right he or she exercises an authority which can only be exercised through grant or franchise from the state or why he or she should not be removed from office.
	أمر قضائي صادر عن الدولة

- أمر قضائي صادر من قبل الدولة، يطالب من خلاله الفرد إظهار بأي حق يمارس أو تمارس السلطة، والتي لا يمكن أن تمارس إلا من خلال منحة أو امتياز من قبل الدولة، أو لماذا لا ينبغي إبعاده أو إبعادها عن المنصب.

	51.
	RATIO DECIDENDI

 - The ground or reason of the decision in a case.
	حيثيات إصدار الحكم
 – أساس أو سبب اتخاذ القرار في القضية.

	52.
	RES IPSA LOQUITUR 

- Literally, "a thing that speaks for itself." In tort law, the doctrine which holds a defendant guilty of negligence without an actual showing that he or she was negligent.
	يكشف نفسه بنفسه
- حرفيا، " الشيء الذي يتحدث عن نفسه." في قانون تحديد المسؤولية التقصيرية، المذهب الذي يدين المتهم بالإهمال دون أظهار  الأداء الفعلي الذي كان هو أو هي مهملا به.

	53.
	RES JUDICATA
 - A rule of civil law that once a matter has been litigated and final judgment has been rendered by the trial court, the matter cannot be relitigated by the parties in the same court, or any other trial court.
	الدعوى التي صدر حكم قضائي فيها

 - بحكم القانون المدني أنه بمجرد التقاضي في مسألة معينة، وتم إصدار الحكم النهائي فيها من قبل المحكمة المحاكمة، فإن الدعوى  لا يمكن إقامتها من قبل الأطراف في المحكمة نفسها، أو أي محكمة محاكمة  أخرى.


	54.
	RESPONDEAT SUPERIOR

 - "Let the master answer." The doctrine which holds that employers are responsible for the acts and omissions of their employees and agents, when done within the scope of the employees' duties.
	جواب المتفوق
 - "دعوا السيد يجيب." المذهب، الذي يرى أن أرباب العمل هم مسؤولون عن الأفعال أو الإغفال عن موظفيها ووكلاءها، عند الانتهاء من ذلك في نطاق واجبات الموظفين.

	55.
	STARE DECISIS 
- The doctrine that courts will follow principles of law laid down in previous cases. Similar to precedent.
	السابقة
- المبدأ القائل بأن المحاكم سوف تتبع مبادئ القانون، الموضوعة في الحالات السابقة. على غرار سابقة.

	56.
	SUA SPONTE

 - A Latin phrase which means on one's own behalf. Voluntary, without prompting or suggestion.
	قمع الأعمال غير المشروعة
 - عبارة لاتينية، التي تعني نيابة المرء لنفسه. طواعية، دون دفع أو اقتراح أو تلقين أو إيحاء.

	57.
	SUB CURIA 

- Translated: "under the law"; the holding of a case by a court under consideration, sometimes to await the filing of a document, such as a presentence investigation report or memorandum of law, or to write an opinion.
	تحت مضلة القانون

- وتترجم: "وفقا للقانون". النظر في القضية من قبل  محكمة قيد النظر، وأحيانا الانتظار لتقديم وثيقة، مثل تقرير التحقيق أو مذكرة القانون، أو أن يكتب رأيا.

	58.
	SUBPOENA DUCES TECUM
 - A court order commanding a witness to bring certain documents or records to court.
	استدعاء الشاهد مع جلب بعض الوثائق 
- أمر محكمة، يأمر الشاهد بجلب بعض الوثائق أو السجلات إلى المحكمة.

	59.
	SUPERSEDEAS

 - A writ issued by an appellate court to preserve the status quo pending review of a judgment, or pending other exercise of its jurisdiction.
	أمر قضائي صادر عن محكمة عليا

-أمر قضائي صادر عن محكمة الاستئناف للحفاظ على استعراض الوضع الراهن في انتظار صدور الحكم، أو معلقة ممارسة أخرى من اختصاصها.

	60.
	TRIAL DE NOVO

 - A new trial or retrial held in an appellate court in which the whole case is heard as if no trial had been heard in the lower court or administrative agency.
	المحاكمة من جديد
 - محاكمة جديدة، أو إعادة محاكمة، التي عقدت في محكمة الاستئناف، التي فيها تسمع فيها القضية برمتها كما لو لم يستمع لها في المحكمة الابتدائية أو الوكالة الإدارية.

	61.
	VENIRE  

 - A writ summoning persons to court to act as jurors, Also refers to the people summoned for jury duty.
	أمر قضائي يستدعى فيه أشخاص للعمل كمحلفين
- أمر قضائي باستدعاء الأشخاص إلى المحكمة ليكونوا بمثابة هيئة محلفين. كما يشير أيضا إلى الناس  المستدعين  لمهمة هيئة المحلفين. 

	62.
	VOIR DIRE 

 - "To speak the truth": the preliminary examination which the court and attorneys make of prospective jurors to determine their qualification and suitability to serve as jurors.
	الاستجواب لقول الحقيقة
- "قول الحقيقة": الاختبار الأولي الذي تجريه المحكمة والوكلاء بخصوص المحلفين المحتملين لتحديد أهليتهم وملامتهم للعمل كمحلفين. 
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